
                                                               KOMISJA 

NAUKI, EDUKACJI,  KULTURY I SPORTU 

protokół z posiedzenia 9 / 19 w dniu 20 września 2019 roku 

 

Posiedzenie Komisji odbyło się w siedzibie Urzędu Marszałkowskiego w Opolu na Ostrówku. 
Lista obecności członków Komisji oraz wnioski z posiedzenia w załączeniu. Posiedzenie 
rozpoczęło się o godz 14 00 zakończyło o godz 16 00. Obrady prowadzili Wiceprzewodnicząca 
Komisji Edyta Gola oraz Przewodniczący Komisji Janusz Trzepizur według zaplanowanego 
porządku obrad.  
 
Porządek obrad: 

1.Rozpatrzenie informacji o przebiegu wykonania budżetu Województwa za I półrocze 2019 
roku, informacji o przebiegu wykonania planów finansowych za I półrocze 2019 roku, 
samodzielnych publicznych zakładów opieki zdrowotnej, samorządowych instytucji kultury i 
samorządowych osób prawnych, utworzonych na podstawie odrębnych ustaw, w celu 
wykonywania zadań publicznych oraz informacji o kształtowaniu się wieloletniej prognozy 
finansowej Województwa Opolskiego.  

2.Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały nr XXIX/308/2009 Sejmiku 
Województwa Opolskiego z 24 lutego 2009 r. w sprawie ustalenia regulaminu wynagradzania 
nauczycieli zatrudnionych w szkołach i placówkach, dla których organem prowadzącym jest 
Województwo Opolskie. 

3.Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały nr XXXIV/414/2013 Sejmiku 
Województwa Opolskiego z 25 października 1982 r. w sprawie ustalenia: 

 a) tygodniowego obowiązkowego wymiaru godzin zajęć nauczycieli niewymienionych w art. 
42 ust. 3 ustawy z 26 stycznia 1982 r. Karta Nauczyciela, zatrudnionych w pełnym wymiarze 
zajęć, a także nauczycieli szkół zaocznych oraz pedagogów i doradców zawodowych. 

b) zasad rozliczania tygodniowego obowiązkowego wymiaru godzin zajęć nauczycieli, dla 
których ustalony plan zajęć jest różny w poszczególnych okresach roku szkolnego. 

c)zasad udzielania i rozmiaru zniżek tygodniowego obowiązkowego wymiaru godzin zajęć 
nauczyciela będącego dyrektorem, wicedyrektorem szkoły lub pełniącym inne stanowisko 
kierownicze w szkole oraz przyznawania zwolnień od obowiązku realizacji zajęć takim 
osobom. 

4.Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie: 

a)przekształcenia Publicznego Liceum Ogólnokształcącego przy zakładach opieki zdrowotnej 
oraz stwierdzenia zakończenia działalności Publicznego Gimnazjum przy zakładach opieki 



zdrowotnej, wchodzących w skład Zespołu Placówek Specjalnych przy zakładach opieki 
zdrowotnej w Opolu. 

b)stwierdzenia przekształcenia Publicznego Technikum, wchodzącego w skład Zespołu Szkół 
Medycznych im. J. Korczaka w Prudniku. 

5.Informacja nt. wdrażania II edycji Marszałkowskiego Budżetu Obywatelskiego 
Województwa Opolskiego. 

6.Informacja o stypendiach i nagrodach w dziedzinie sportu i kultury w latach 2017 – 2018. 

7.Sprawy różne. 

          * zmieniono kolejność omawiania punktów porządku obrad 

Informacja nt. wdra żania II edycji Marszałkowskiego Budżetu Obywatelskiego 
Województwa Opolskiego. 

M.Stodoła – w głosowaniu w II edycji Marszałkowskiego Budżetu Obywatelskiego wzięło 
udział 111 699 osób, 11 778 to liczba dzieci i młodzieży, którzy głosowali po raz pierwszy. 
Najwięcej, bo 11 724 głosy oddano na projekt –Dziś Orlik Klubowy jutro Stadion Narodowy. 
W II edycji Budżetu zgłoszono 128 zadań, 100 zadań dopuszczono do realizacji, natomiast 25 
zadań wybrano do realizacji.  

Z tych 25 zadań 16 zadań dotyczyło zadań z zakresu kultury, sportu i turystyki, 6 zadań 
związanych z ochrona zdrowia, 6 dotyczyło zadań edukacyjnych i 1 projekt dotyczył wsparcia 
OSP.  

Sposób realizacji zadań:  

• 6 zadań zrealizowano własnymi siłami, była to realizacja przez departamenty i 
jednostki UMWO, 

• 8 zadań zrealizowano poprzez powierzenie do jst na podstawie porozumienia z 
gminami i powiatami, 

• 11 zadań zrealizowano poprzez otwarte konkursy ofert. 
Na realizację projektów w ramach II edycji MBO przeznaczono kwotę 2 891 562 zł. 

E.Gola – najwięcej projektów dot. obszaru kultury, stąd na pewno zwiększona praca 
Departamentu, czy były problemy w realizacji i rozliczaniu projektów ? 

M.Stodoła – nie, nie było też odwołań i nie było problemów. 

A.Kamińska – nie było także problemów z rozliczaniem projektów. 

D.Trzaskawska – dobiega końca realizacja warsztatów szkolnych realizowanych ze środków 
Marszałka Województwa. 

J.Trzepizur – do realizacji tych zadań, które sporo kosztują, potrzebni są ludzie i warto, aby 
samorządy pamiętały o ludziach, którzy szkolą młodych sportowców. 

 * Członkowie Komisji przyjęli informację – wniosek w załączeniu. 



Informacja o stypendiach i nagrodach w dziedzinie sportu i kultury w latach 2017 – 
2018. 

A.Kamińska – przedstawiła informację, którą członkowie Komisji otrzymali wraz z 
zaproszeniem na posiedzenie. 

H.Kołodziej – chcę podkreślić, że plusem programu stypendialnego jest również to, ze 
stypendyści reprezentują nas również za granicą i robią to bez wynagrodzenia, robią to 
społecznie. Z wicemarszałkiem województwa śląskiego rozmawiałem o wspólnych 
projektach / Niwki, Złote Maski / i mam pytanie, czy były rozmowy z nowymi władzami 
województwa śląskiego dot. kontaktów i współpracy, aby nie było zaskoczenia. 

A.Kamińska – tak, były rozmowy i wszystko wskazuje na to, że nie będzie problemów ze 
współpracą, powiem tylko, że województwo śląskie podwyższyło kwotę nagrody w Złotych 
Maskach. 

J.Trzepizur – cieszę się, że wzrosły nakłady na stypendia sportowe, mamy coraz więcej 
przedstawicieli na najbardziej prestiżowych konkursach, mamy też szanse na udział 
sportowców z Opolszczyzny w Olimpiadzie. 

E.Gola – cieszy liczba stypendystów, zwłaszcza tych najmłodszych, bo to dobrze rokuje na 
przyszłość. 

J.Trzepizur – ja będę chciał złożyć wniosek – aby zmienić kwotę bazową dla kadry, aby ją 
urealnić, tu chodzi o system dofinansowania klubów sportowych i zmianę struktury 
punktowej. 

      * Członkowie Komisji przyjęli informację – wniosek w załączeniu.  

Rozpatrzenie informacji o przebiegu wykonania budżetu Województwa za I półrocze 
2019 roku, informacji o przebiegu wykonania planów finansowych za I półrocze 2019 
roku, samodzielnych publicznych zakładów opieki zdrowotnej, samorządowych 
instytucji kultury i samorz ądowych osób prawnych, utworzonych na podstawie 
odrębnych ustaw, w celu wykonywania zadań publicznych oraz informacji o 
kształtowaniu się wieloletniej prognozy finansowej Województwa Opolskiego.  

S.Mazur – informacja o przebiegu wykonania budżetu za I półrocze br. ma 70 slajdów, ja 
proponuję, aby oprócz głównych slajdów dot. dochodów i wydatków skupić się na tej części, 
która dotyczy kompetencji Komisji. 

Wykonanie budżetu Województwa Opolskiego – stan na 30.06.2019 –  

• dochody  - plan  – 575 877 673 zł 
                            - wykonanie – 244 370 464 zł – tj. 42,4 % 

• wydatki – plan - 590 186 257 zł 
                           - wykonanie – 208 920 765 zł – tj. 35,4 % 

      *   przychody – plan – 34 425 685 zł 

                           - wykonanie 50 590 115 zł – tj. 147 % 

      *    nadwyżka budżetowa – plan (-) 14 308 584 zł 



                           - wykonanie – 35 449 698 zł  

      *    nadwyżka operacyjna – plan 51 826 417 zł 

                           - wykonanie – 46 564 655 zł tj. 89,9 % 

Wykonanie CIT w latach 2018 – 2019 

za 6 m-cy 2019 r CIT wykonano w stos. do roku 2018 w 109,8 %, w tym CIT z OUS 118,4 % 

za 8 m-cy 2019 r CIT wykonano w stos. do roku 2018 w 96,2 %, w tym CIT z OUS 87,1 % 

W miesiącach lipcu i sierpniu br. wpływy z podatku CIT do budżetu Województwa były 
zerowe, dopiero we wrześniu zaczęły wpływać środki. Rekordowy pod względem wpływów z 
CIT do budżetu Województwa był rok 2014 i od 14 lat tego rekordu nie pobiliśmy. 

Kultura, sport, turystyka: 

W tym dziale wydatki wykonano w kwocie 22 635 754 zł, tj. w 45,8% planu. W tych 
obszarach realizowane są 3 przedsięwzięcia wieloletnie o łącznych nakładach 12 525 998 zł i 
stopniu zaawansowania realizacji 4,9 %. Trzy zadania tj. rozbudowa Teatru im. J. 
Kochanowskiego, remont Domu Aktora i otwarty konkurs na wkłady własne do środków 
zewnętrznych na zadania z zakresu turystyki to zadania realizowane bez udziału środków z 
UE. Dzięki wkładom własnym z budżetu Województwa Opolskiego dla jednostek kultury 
pozyskano 8 026 200 zł środków zewnętrznych. 

Edukacja: 

Wydatki w dziale edukacja zostały wykonane w kwocie 20 679 846 zł, tj. 42 % planu. W tym 
obszarze w realizacji jest 11 przedsięwzięć wieloletnich o łącznych nakładach 45 886 777 zł i 
stopniu zaawansowania 16,9 %, z czego 9 zadań realizowanych jest z udziałem środków 
unijnych. 

Wobec braku pytań do Skarbnika dot. przedstawionej informacji członkowie Komisji 
przegłosowali jej przyjęcie. 

• Członkowie Komisji przyjęli informację – wniosek w załączeniu. 
 

Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały nr XXIX/308/2009 Sejmiku 
Województwa Opolskiego z 24 lutego 2009 r. w sprawie ustalenia regulaminu 
wynagradzania nauczycieli zatrudnionych w szkołach i placówkach, dla których 
organem prowadzącym jest Województwo Opolskie. 

K.Grzęda – według nowych zapisów ustawy stawka za wychowawstwo nie może być niższa 
niż 300 zł – my nigdy takiej stawki nie mieliśmy. W lipcu br. okazało się, że w ustawie 
„zgubiono” pewne grupy nauczycieli, np. nauczycieli przedszkolnych i to już znowelizowano, 
ale „zgubiono” również nauczycieli szkół policealnych, którzy takiego dodatku są 
pozbawieni. 

• Członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali projekt uchwały – wniosek w załączeniu. 
 



Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały nr XXXIV/414/2013 
Sejmiku Województwa Opolskiego z 25 października 1982 r. w sprawie ustalenia: 

 a) tygodniowego obowiązkowego wymiaru godzin zajęć nauczycieli niewymienionych w 
art. 42 ust. 3 ustawy z 26 stycznia 1982 r. Karta Nauczyciela, zatrudnionych w pełnym 
wymiarze zajęć, a także nauczycieli szkół zaocznych oraz pedagogów i doradców 
zawodowych. 

b) zasad rozliczania tygodniowego obowiązkowego wymiaru godzin zajęć nauczycieli, 
dla których ustalony plan zajęć jest różny w poszczególnych okresach roku szkolnego. 

c)zasad udzielania i rozmiaru zniżek tygodniowego obowiązkowego wymiaru godzin 
zajęć nauczyciela będącego dyrektorem, wicedyrektorem szkoły lub pełniącym inne 
stanowisko kierownicze w szkole oraz przyznawania zwolnień od obowiązku realizacji 
zajęć takim osobom. 

K.Grzęda – ustawodawca zobowiązał nas do zwiększenia pensum dla nauczycieli zawodu, 
jednak nie więcej niż 20 godzin i my takie pensum przyjęliśmy 

•  Członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali projekt uchwały – wniosek w 
załączeniu. 

 

Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie: 

a)przekształcenia Publicznego Liceum Ogólnokształcącego przy zakładach opieki 
zdrowotnej oraz stwierdzenia zakończenia działalności Publicznego Gimnazjum przy 
zakładach opieki zdrowotnej, wchodzących w skład Zespołu Placówek Specjalnych przy 
zakładach opieki zdrowotnej w Opolu. 

b)stwierdzenia przekształcenia Publicznego Technikum, wchodzącego w skład Zespołu 
Szkół Medycznych im. J. Korczaka w Prudniku. 

K.Grzęda – w związku z nowym prawem oświatowym 4 letnie Technikum w Prudniku 
musieliśmy przekształcić w szkołę 5 letnią. Również w związku ze zmianą prawa 
oświatowego w Zespole Placówek Specjalnych należało zlikwidować gimnazjum,  natomiast 
naukę w liceum wydłużyć o 1 rok nauki. 

• Członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali projekt uchwały – wniosek w załączeniu. 
 

Sprawy różne. 

H.Kołodziej – jesteśmy po dwóch wizytach w Opolu – Komisji z Kraju Ołomunieckiego i 
Komisji z Kraju Morawsko-Śląskiego oraz wizycie naszej komisji w Nadrenii-Palatynacie. 
Podczas tych spotkań zgłoszono wiele wniosków, m.in. aby zorganizować wyjazdy szkół do 
regionów partnerskich. Wiceprezydent Bracht zobowiązał się objąć patronatem szkoły i 
jednostki naszych samorządów lokalnych, aby znaleźli po stronie niemieckiej partnerów do 
współpracy. Podczas spotkania w Ministerstwie Oświaty zaproponowano wejście w 
realizowany w Nadrenii projekt i współpracę przy tym projekcie -  muzykujące szkoły. 



Musimy poszukać platformy do współpracy, opracować formułę i znaleźć środki na 
realizację. 

D.Byczkowski – ja sobie nie wyobrażam, żeby nie robić tego wspólnie z Kuratorium Oświaty 
– co to znaczy, czy jesteśmy w stanie wojny z Kuratorium, powinniśmy ich zaprosić na 
spotkanie, porozmawiać i ustalić. Nie obchodzi mnie jak to wygląda w Niemczech, jakie mają 
struktury. 

H.Kołodziej – cieszy mnie twój głos, zapraszamy Kuratorium do współpracy. 

J.Trzepizur – bardzo dobrze, będziemy współpracować z Kuratorium Oświaty, ale to również 
znaczy, że takie wyjazdy powinno sfinansować Kuratorium. 

D.Byczkowski – za żadnych rządów Kuratorium nie miało środków na ten cel, bo nie ma 
takich narzędzi, Kuratorium prowadzi nadzór pedagogiczny. 

J.Trzepizur – musimy znaleźć środowiska, które chcą współpracować a Kuratorium nam w 
tym nie pomoże. Za takie wyjazdy zapłaci gmina, która jest organem prowadzącym szkoły, 
może udałoby się sfinansować taki wyjazd z budżetu obywatelskiego. Nie możesz jednak tak 
mówic, ze nie interesuje ciebie jaka jest struktura szkoły po stronie niemieckiej. To są nasi 
partnerzy i realizujemy z nimi współpracę w wielu obszarach, również w oświacie. 

D.Byczkowski – nie interesuje mnie to, powiem to jako wiceprzewodniczący Sejmiku, jakie 
maja struktury po stronie niemieckiej. 

K.Grzęda – samorząd Województwa Opolskiego podejmował w 2005 roku próby nawiązania 
współpracy szkół medycznych z podobnymi szkołami w  Kraju Ołomunieckim,  ale tam jest 
inna struktura, jedna ze szkół była zainteresowana współpracą, ale potem okazało się, że 
chodzi im o kontakty z Państwową Wyższą Szkołą Medyczną. Z racji różnic programowych i 
innej struktury kształcenia do współpracy nie doszło, skończyło się na kurtuazyjnych 
kontaktach. Również z myślą o nawiązaniu kontaktów byliśmy w szkole w Dreźnie, ale tu 
również różnice programowe, inna struktura kształcenia i nic z tego nie wyszło. 

J.Trzepizur – była wizyta Komisji Nauki w Nadrenii-Palatynacie podczas której zobaczyliśmy 
jak funkcjonuje w Niemczech szkolnictwo zawodowe, jak się odbywają staże i można 
stwierdzić, że Polskę od Niemców w szkolnictwie zawodowym dzieli przepaść. Jest to wina 
państwa, które nie dofinansowuje tego obszaru. 

D.Trzaskawska – jeśli chodzi o Kuratorium Oświaty  - szkoła musi zgłosić do Kuratorium 
wyjazd za granicę, a reszta odbywa się na poziomie gminy i organu prowadzącego. Nic nie 
stoi na przeszkodzie, aby przedstawiciel Kuratorium tez brał udział w takim wyjeździe. Ja 
zgłosiłam chęć współpracy mojej szkoły w określonych branżach ( 6 branż ). Trudno jest mi 
za każdym razem prosić burmistrza o sfinansowanie wyjazdu, ale on jest naszym organem 
prowadzącym. Ja widzę jeszcze inny problem -  szkoła, aby wejść w projekt np. z Erazmusa 
musi napisać projekt i my napisanie takiego projektu zlecamy firmom, a to sporo kosztuje. 
Inna sprawa, w Nadrenii jest p. Rassadin, p.Łebzuch może oni mogliby sprawdzać, czy dany 
przedsiębiorca jest wiarygodny, czy tam bez obaw możemy posłać stażystów. 

H.Kołodziej – na posiedzeniu Komisji Współpracy z Zagranicą będą przyjmowane wnioski i 
ustalenia po wizytach, które miały miejsce w ostatnim czasie. Mówię to m.in. dlatego, że 
realizowany będzie projekt muzykujące szkoły, o którym była mowa w Nadrenii. 



D.Byczkowski – dzięki przewodniczącemu Kołodziejowi oraz wójtowi z Dobrzenia mieliśmy 
okazję gościć w Zamku w Brzegu i mieliśmy okazję posłuchania orkiestry dętej z USA. Na 
dziedzińcu było 6 osób, nawet nikt ze starostwa się  nie pofatygował. Współpraca z zagranicą 
to trudny obszar. Mieliśmy współpracę ze szkołą w Goslar, przyjeżdżały dzieci, my 
jeździliśmy na wymiany, w Krzyżowej odbywały się warsztaty, organizowaliśmy wspólne 
koncerty i spotkania tematyczne. Jednak po 10 latach formuła się wyczerpała, zużyła i 
potrzeba szukać nowej formuły do współpracy oraz przede wszystkim sprawdzić, czy jest 
zainteresowanie, zapotrzebowanie na współpracę z zagranicą. 

 

Opracowała       Przewodniczący Komisji 

Jadwiga Moryto        Janusz Trzepizur 


